

中国人文社会科学期刊AMI综合评价（A刊）扩展期刊
RCCSE中国核心(扩展版)学术期刊
全国报刊索引核心期刊
重庆市一级期刊
重庆市出版专项资金资助期刊

ISSN 1005-2909

高等建筑教育

GAODENG JIANZHU JIAOYU

**JOURNAL OF
ARCHITECTURAL
EDUCATION
IN INSTITUTIONS
OF HIGHER
LEARNING**

GAODENG JIANZHU JIAOYU

第 32 卷

2023.

1



目 录

第 32 卷(总第 164 期)

高等教育发展与改革

教学为经 行业作纬:土木工程课程群教育部虚拟教研室建设初探

..... 沈 扬 丁小庆 伍 凯(1)

从三螺旋到三链协同的产教融合机制与实践

——以重庆大学房地产开发与管理专业为例 曾德珩 谢雨霏 周 滔(8)

新工科建设

新工科背景下融合信息技术的土木工程教学实践创新 刘占省 李安修 杜修力,等(15)

新工科背景下力学创新实验教学体系探索

——以中国矿业大学为例 张志镇 高 峰 赵玉成,等(24)

新工科背景下土木工程专业研究生创新实践教学平台构建 ... 姚未来 刘元雪 孙 涛,等(31)

专业建设与人才培养

基于“五融合”育人机制的土木类专业高素质应用型人才培养体系探索与实践

..... 杨有莲 吴启红 黄 进,等(39)

核心课程改革驱动的工程管理专业人才培养实践 郭汉丁 马 辉 郭 伟,等(49)

工程教育认证背景下民族生培养模式改革探索

——以土木工程专业蒙古族学生为例 王玉清(56)

专业学位与研究生教育

地方高校专硕研究生创新与实践能力的培养探索

——基于南华大学土木与水利学位点建设实践 罗清海 曾涛涛(63)

“双一流”背景下建筑类研究生多元协同管理与培养模式研究

..... 樊禹江 余滨杉 郭子强,等(73)

加快推进硕士研究生教育高质量发展

——以中国矿业大学力学与土木工程学院为例 杨圣奇 黄彦华 匡颖芝,等(80)

教学成果与经验交流 (栏目主持人:陈朝晖)

清华大学高层建筑结构精品课程及教材建设 纪晓东 钱稼茹 赵作周(88)

服务北京冬奥建设 培养多学科全尺度建筑类设计创新人才 程晓喜 梅笑寒 庞凌波(96)

中外建筑教育比较

美国土木工程专业本科培养方案解读及启示

——伊利诺伊大学厄巴纳-香槟分校……………牛玺荣 孙延芳 杨 晶,等(106)

以学生发展为中心的土木工程专业教育模式探索

——以澳大利亚高校实践为例……………杨柳依依 徐卓君 杨晓华(121)

思政课程与课程思政

新工科背景下港航专业实践教学中的思政教育探究……………付小莉 蓝 鑫 蒋余芸,等(127)

土木工程专业课程思政教育实践探索

——以土力学课程为例……………靳雪梅 邓庆阳 赵瑞秀,等(136)

信息技术支持下的课程思政教学模式与实践研究

——以工程力学课程为例……………郑训臻(144)

课程建设与教学改革

基于问题导向的城乡规划专业建筑设计课程设置

——以南京工业大学为例……………叶如海 严 铮 彭克伟,等(155)

普通本科院校多高层结构设计课程改革与实践……………闫文赏 徐国强 刘琳琳,等(165)

需求导向下的园林专业课程体系构建研究

——以安徽农业大学为例……………李春涛 张义辰 李若男,等(172)

建筑冷热源课程混合式教学模式探索与实践……………宋翀芳 雷勇刚 杜保存,等(185)

实践教学与创新教育

工科毕业设计中的问题分析和教学体系构建的思考……………丁 勇 李文婧 高亚锋(192)

工程结构抗震课程实验教学内容探讨……………鲁 亮 苏 磊 葛 雪,等(198)

以学生发展为中心的桥梁工程多元产出实践教学模式探索……………刘 超 孙子洲 阮 欣(204)



JOURNAL OF ARCHITECTURAL EDUCATION IN INSTITUTIONS OF HIGHER LEARNING

Vol. 32 No. 1 2023

MAIN CONTENTS

- Teaching crisscross with industry: Exploration on the construction of ministerial virtual teaching and research section of civil engineering curriculum group SHEN Yang, DING Xiaoqing, WU Kai(1)
- The mechanism and practice of industry-education integration from triple helix to triple chain cooperation: Taking real estate development and management major of Chongqing University as an example ZENG Deheng, XIE Yufei, ZHOU Tao(8)
- Practice innovation of civil engineering teaching integrating information technology under the background of emerging engineering education LIU Zhansheng, LI Anxiu, DU Xiuli, et al. (15)
- Exploration on the innovative experimental teaching system of mechanics under the background of emerging engineering education: Taking China University of Mining and Technology as an example ZHANG Zhizhen, GAO Feng, ZHAO Yucheng, et al. (24)
- Exploration and practice of high-quality applied talents training system of civil engineering specialty based on "five-integration" education mechanism YANG Youlian, WU Qihong, HUANG Jin, et al. (39)
- Training practice of engineering management talents driven by core curriculum reform GUO Handing, MA Hui, GUO Wei, et al. (49)
- Cultivation of innovation and practice ability of professional degree postgraduate students in local universities: Based on the development of civil and hydraulic engineering master degree program in University of South China LUO Qinghai, ZENG Taotao(63)
- Multiple collaborative management and training mode of architectural graduate students under the background of double first-class FAN Yujiang, YU Binshan, GUO Ziqiang, et al. (73)
- Development of excellent course and textbook of high-rise building structure in Tsinghua University JI Xiaodong, QIAN Jiaru, ZHAO Zuozhou(88)
- Serving the construction of Beijing Winter Olympic Games and cultivating multidisciplinary cross-scale design innovation talents CHENG Xiaoxi, MEI Xiaohan, PANG Lingbo(96)
- Interpretation and enlightenment on training scheme of civil engineering undergraduate in UIUC NIU Xirong, SUN Yanfang, YANG Jing, et al. (106)
- Exploring the student-centered civil engineering education model: Taking practices in Australian universities as examples YANG Liuyiyi, XU Zhuojun, YANG Xiaohua(121)
- The exploration of ideological and political education in the practice teaching of port and shipping specialty under the background of emerging engineering education FU Xiaoli, LAN Xin, JIANG Yuyun, et al. (127)
- Practice on the education of curriculum-based ideological and political education in civil engineering major: Taking the course of soil mechanics as an example JIN Xuemei, DENG Qingyang, ZHAO Ruixiu, et al. (136)
- Curriculum design of architectural design for urban and rural planning major based on problem orientation: Taking Nanjing Tech University as an example YE Ruhai, YAN Zheng, PENG Kewei, et al. (155)
- Reform and practice of multi-high-story structure design course in general undergraduate college YAN Wenshang, XU Guoqiang, LIU Linlin, et al. (165)
- Analysis of problems in engineering graduation design and reflections on the construction of teaching system DING Yong, LI Wenjing, GAO Yafeng(192)
- Discussion on experiment teaching content of engineering structure seismic courses LU Liang, SU Lei, GE Xue, et al. (198)